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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Pintér Sándor, belügyminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Mészáros Lőrinc miatt hallgatta el a kormány a 
Viresol felelősségét?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

Januárban írásbeli kérdéssel fordultam Önhöz a Mátrai Erőműnél tapasztalt gázszennyezéssel és 
annak felelőseivel kapcsolatban. Ön február 4-én kelt válaszában még azt sem ismerte el, hogy 
vizsgálat folyik az Őzse-völgyi víztározóban keletkezett biológiai bomlás kiváltó okairól. A 
Katasztrófavédelem Átlátszó portálhoz kiszivárgott, április 9-én kelt határozata alapján a vizsgálat 
lezárult, és az a Viresol Keményítő- és Alapanyaggyártó és Forgalmazó Kft. egyértelmű és 
kizárólagos felelősségének megállapításával végződött.

A Borsod-Abaúj-Zemplén Megyei Katasztrófavédelmi Igazgatóság határozata szerint a hatósági 
ellenőrzések tapasztalatai azt támasztják alá, hogy a Viresol telephelyéről 
„rendszeresen/folyamatosan történik tisztítatlan, magas szervesanyag koncentrációjú 
szennyvízkibocsátás, amelyet az Őzse-völgyi patak tovább vezet az Őzse-völgyi tározóba”, és 
„egyértelműen azonosítható, hogy a magas szervesanyag koncentrációjú szennyvíz forrása 
kizárólag a gabona-feldolgozással foglalkozó Viresol Kft. telephelye”. A határozat kimondja, hogy 
„A Viresol Kft. vízilétesítményeinek műszaki átalakításával biztosítani kell, hogy üzemszerűen 
megvalósuljon a Telephelyén keletkező szennyezettnek minősülő csapadékvizek – a Telephelyén 
üzemelő szennyvíztisztító telepén történő – szükséges mértékű tisztítása. Az üzemelő műszaki 
megoldások átalakításával – ideértve új vízilétesítmény létrehozását, illetve vízimunka végzését is –
ki kell zárni, hogy a Viresol Kft. Telephelyéről elvezetett tiszta, valamint szükség szerint tisztított 
csapadékvizek, illetve tisztított szennyvizek a Mátrai Erőmű Zrt. Őzse-völgyi tározójába 
juthassanak. Mindezeket követően a tiszta, valamint a szükség szerint tisztított csapadékvizeket, 
illetve a tisztított szennyvizeket az Őzse-völgyi tározó elkerülésével, közvetlenül kell – a hatályos 



egységes környezethasználati engedélyben megállapított kibocsátási határértékek betartásával – a 
befogadóba vezetni.” A Katasztrófavédelem 2020. augusztus 31-ig adott határidőt a Viresol 
Keményítő- és Alapanyaggyártó és Forgalmazó Kft.-nek, hogy „az elérhető legjobb technikát 
tartalmazó műszaki átalakítással” megakadályozza, hogy a telephelyéről elvezetett vizek a Mátrai 
Erőmű Zrt. Őzse-völgyi víztározójába juthassanak.

Kérdéseim:

1. Miért nem hozta nyilvánosságra a katasztrófavédelem a nagy érdeklődésre számot tartó vizsgálat 
eredményét? Miért nem tájékoztatta a kormány a nyilvánosságot a tömeges rosszullétet kiváltó 
tavalyi gázszennyezés kiváltó okairól, annak felelőseiről? Ha a határozat nem jutott volna el az 
Átlátszóhoz, akkor a nyilvánosság nem is értesült volna a vizsgálat megállapításairól? Mészáros 
Lőrinc miatt titkolóznak?

2. Hogy lehetséges az, hogy semmilyen büntetés kiszabására nem került sor a Viresol 
folyamatos/rendszeres szennyvízkibocsátásával kapcsolatban, amivel súlyosan szennyezi a 
környező patakok vizét és a környezetet? Milyen következményei lesznek a súlyos 
környezetkárosításnak, ami novemberben mérgesgáz-szivárgást és tömeges rosszullétet is okozott?

3. Kiveszi-e a részét a Viresol a környezeti károk helyreállításának költségeiből, vagy azt teljes 
egészében az adófizetőkkel fizettetik meg?

4. Augusztus 31-ig valóban tovább szennyezhet a Viresol? Mit tesz a kormány a szennyezés 
azonnali leállítása érdekében?

5. Visszafizettetik-e az állami támogatást Mészáros Lőrinccel a saját állításuk szerint "Közép-
Európa legmodernebb és leginnovatívabb, száz százalékban magyar tulajdonú üzemének" 
folyamatos szennyező tevékenysége miatt, ami annyira modern és innovatív, hogy szennyvizével 
folyamatosan károsítja a környezetet és potenciálisan veszélyezteti az erőműben dolgozók 
egészségét és biztonságos munkavégzését?

Várom válaszát!

Budapest,2020.04.27.
Szél Bernadett
országgyűlési képviselő
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